Please Circulate 

Call for Papers

  

International Seminar on Lifespan Extension and the Biology of Changing Cause-of-Death Profiles: Evolutionary and Epidemiological Perspectives
Rauischholzhausen, Germany, 13-15 January 2011
Organized by the IUSSP Scientific Panel on Evolutionary Perspectives in Demography. 

Deadline for submission of abstract: 1 September2010. 

There is a general consensus in evolutionary biodemography that, not only the timing of reproduction within the life course, but the whole life course including the lifespan itself is the result of evolution. Changes in disease and cause-of-death profiles over the life course in varying environments are therefore subjects of great potential interest, as well as the changing genetic composition of populations due to decreases in infant/child mortality and family size. However, most research in evolutionary biodemography has focused on all-cause mortality only. Other demographers and epidemiologists have paid far greater attention to changing cause-of-death profiles but underlying concepts such as the epidemiological transition take little account of evolutionary theory. 

This international seminar will bring together innovative researchers from evolutionary biodemography, epidemiology and medical demography. Papers on changing morbidity and changing cause-of-death profiles over the life course in stable or varying environments are welcome. The usefulness for basic and clinical health care research of approaches which view such changes as direct or indirect effects of evolutionary adaptation will also be assessed. 

Submissions
The IUSSP Scientific Panel on Evolutionary Perspectives in Demography invites researchers in the field to submit online by 1 September 2010 a short 200-word abstract AND to upload either an extended abstract (2 to 4 pages, including tables) or a full paper, which must be unpublished. To submit and fill out the online submission form, please click here . 

A full announcement and description of this seminar is available at: http://www.iussp.org/Activities/biol/call11.php. 

Abstracts and final papers must be submitted in English and presentations at the seminar will be English. If the paper is co-authored, please indicate the names of co-authors at the end of the abstract. Submission should be made by the author who will attend the seminar. 

For further information, please contact Martina Schmidt-Stolte (schmidtstolte@staff.uni-marburg.de). 

Scientific Committee:
Gillian Bentley (Durham University, United Kingdom)
Viviana Egidi (University La Sapienza, Rome, Italy)
Emily Grundy (London School of Health and Tropical Medicine, United Kingdom)
Ulrich Mueller (Medical School, Philipp’s University Marburg, Germany)
Andrew Noymer (University of California, Irvine CA, USA)
Anatoli Yashin (Duke University, NC, USA) 

Local and Principal Organizer: Ulrich Mueller (Medical School, Philipp’s University Marburg, Germany) 

Veuillez faire circuler 

Séminaire international sur L'accroissement de la durée de vie et la biologie des changements de profils de causes de décès : une approche évolutionniste et épidémiologique
Rauischholzhausen, Allemagne, 13-15 janvier 2011
Organisé par le Comité scientifique de l’UIESP sur les Approches évolutionnistes en démographie. 

Date limite pour la soumission des résumés : 1er septembre 2010 

Il existe un consensus général en biodémographie évolutionniste pour considérer que non seulement le calendrier de la reproduction mais aussi l’ensemble du parcours de vie, y compris la durée de vie, résultent de l’évolution. Les recherches sur les changements dans le profil des maladies ainsi que dans celui des causes de décès et les modifications dans la composition génétique des populations dues à la baisse de la mortalité infantile et de la taille des familles suscitent donc un intérêt croissant. Cependant l’essentiel de la recherche en biodémographie évolutionniste a porté sur la mortalité toutes causes confondues. D’autres démographes et épidémiologistes ont porté une attention plus marquée aux changements dans les profils des causes de déc&egrav e;s mais les concepts sous-jacents tels que celui de la transition épidémiologique prennent peu en compte la théorie évolutionniste. 
Ce séminaire international rassemblera des chercheurs issus de diverses disciplines –biodémographie évolutionniste, épidémiologie, démographie médicale – pour échanger sur ces questions. Des communications sur les changements de la morbidité et des causes de décès au cours de la vie, dans des environnements stables ou changeants, seront les bienvenues. On tentera également d’évaluer la pertinence pour la recherche fondamentale et pour la recherche clinique, des approches fondées sur le postulat que ces changements résultent directement ou indirectement d’un processus évolutionniste. 

Soumissions
Le Comité scientifique sur les Approches évolutionnistes en démographie invite les chercheurs dans ce domaine à soumettre en ligne avant le 1er septembre 2010 un résumé court de 200 mots ET à télécharger soit un résumé détaillé (2 à 4 pages, tableaux compris), soit une communication complète qui n’a pas encore été publiée. Cliquez ici pour le formulaire de soumission en ligne. 

Une description complète en anglais de ce séminaire est accessible par Internet à l’adresse suivante : http://www.iussp.org/Activities/biol/call11.php. 

Les résumés et les communications finales devront être soumis en anglais et les présentations au séminaire se feront en anglais. Si la communication est l’œuvre de plusieurs auteurs, veuillez les nommer à la fin du résumé. La soumission doit être faite par l’auteur qui compte participer au séminaire. 

Pour plus d’information, veuillez contacter Martina Schmidt-Stolte (schmidtstolte@staff.uni-marburg.de). 

Comité scientifique :
Gillian Bentley (Durham University, Royaume-Uni)
Viviana Egidi (Université La Sapienza, Rome, Italie)
Emily Grundy (London School of Health and Tropical Medicine, Royaume-Uni)
Ulrich Mueller (Faculté de médecine, Université de Marburg, Allemagne)
Andrew Noymer (University of California, Irvine CA, Etats-Unis)
Anatoli Yashin (Duke University, NC, Etats-Unis) 

Organisateur local: Ulrich Mueller (Faculté de médecine, Université de Marburg, Allemagne) 

